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 جلسه نقد و بررسی مجلة رشد  

 فناوری آموزشی )ناحیه 1 شهرری(

مسئول  پورحسین،  آقای  جلسه  ابتدای  در 
پژوهش استان با سخنانی دربارة تأثیر تجربه های 
مجلات  محتوای  تهیة  در  فرهنگی  همکاران 
و  معلمان  نیازهای  رعایت  به  را  رشد، مجلات 

دانش آموزان ملزم کرد.
دكتر واحدی، سردبیر مجله، از تغییر سردبیری 
مجله بعد از حدود 30 سال و به تبع آن برنامه های 
جدید مجله سخن گفت و از همکاران خواست: »در 
جامعه ای مثل آموزش وپرورش که مسئله هایش 
نویی  پدیده های  با  ما  و  تغییرند  حال  در  روزانه 
روبه رو هستیم، لازم است مجلات رشد این موارد 
را مدنظر قرار دهند. لذا خواهشم این است که 

تیغ نقدهایتان را امروز تند کنید. با جان و دل 
می پذیریم. ما قصد داریم دایره نویسندگان مجله 
را گسترش دهیم و این توسعه کمک خواهد 
سرفصل های  مجله.  محتوای  غنای  به  کرد 
کنونی مجله را کمی به روزتر و کارآمدتر خواهیم 
کرد تا محتوا، در عین پیوندش با مبانی نظری و 

تئوریک، کاربردی تر هم بشود.«
دكتـر واحــدی با یــادآوری تغییرات عنوان 
و گرافیک مجله به استــقبال شنیدن سخنان 
حاضران رفت: »در عنوان مجله، از این به بعد، 

تهیه و تنظیم: فرناز بابازاده       كارشناس ارشد مدیریت آموزشی

بررسی مجلات  و  »نقد  جلسة  ششمین 
رشد« در شهرستان های استان تهران به 
ناحیه 1 شهرری  آموزش وپرورش  همت 
»فناوری  مجلة  که  شد  برگزار  حالی  در 
آموزشی«، محور این جلسه بود. سردبیر 
مجله، آقای دكتر مهدی واحدی، به همراه 
بابازاده  فرناز  خانم  مجله،  مدیرداخلی 
و نیز عضو تحریریة مجله، خانم سميه 
محتوای  بررسی  گروه  مهمان  مهتدی، 
تعدادی  شركت كنندگان،  بودند.  مجلات 
محترم  معلمان  و  مدیران  مسئولان،  از 
بودند. شهرری  ناحیة 1  آموزش وپرورش 



40 رشد  فناوری آموزشی    دورۀ سی و پنجم     شمارۀ    دی  1398

به منظور پاسداشت زبان فارسی، از فناوری به 
جای تکنولوژی استفاده خواهیم کرد. تغییرات 

گرافیکی هم خواهیم داشت.«
ناحيه1  پشتيبانی  معاون  شجاعی،  آقای 
شهرری بر کمک رسانی محتوای مجلات به 
جریان آموزش تأکيد کرد: »لازم است مجلات 
ورقی  شده  اگر  حتی  را  آموزش وپرورش  رشد 
بزنید. یک نکته هم به تجربه هایمان در حیطة 
آموزش وپرورش اضافه شود کافی است. من آن 
موقع که در مدرسه بودم، گزیده ای از آنچه را در 
مجلات می خواندم، با توجه به شرایط مدرسه ای 
که داشتم و با شرایط دانش آموزانم، در مدرسه 
اجرا می کردم. من خاطرات خوبی از مجلات 

رشد در آن سال ها دارم«. 

آقای مزاری، معلم ناحيه با مدرك دكترای 
و  تهران  دانشگاه  عالی  آموزش  مدیریت 
مدرس دانشكدة روان شناسی و علوم تربيتی، 
انواع  با  متناسب  محتوای  تفکيک  ضرورت 

مخاطبان مجله را مطرح کرد:

و  است  مبارک  منطقه  برای  اتفاقات  »این 
ما خوشحالیم از حضور اندیشمندان و صاحبان 
تصمیم در این زمینه. اجازه بدهید ابتدا تشکر 
کنم از اینکه این مجله ماهنامه است و منبع 
علمی خوبی است که همکاران ما هر ماه به آن 
دسترسی دارند. خوشحالیم از اینکه این مجله در 
اختیار ما قرار می گیرد، چون دانش را مستند و 

منتشر می کند.
بنده حدود 12 سال از مجلات رشد دانش آموزی 
سال ها  این  طی  کرده ام.  استفاده  فناوری  و 
سؤالاتی برایم وجود داشته که الآن فرصت دیدم 

از حضورتان بپرسم.
سی سال است كه این مجله در حال تدوین 
آموزشی، تحلیلی و  و چاپ است؛ ماهنامه ای 
اطلاع رسانی. این دیدگاه خیلی خوب است و 
فراگیری مطالب را بیشتر می کند، اما مطالب را 
غیردقیق می کند، به چه معنا. به این معنا که وقتی 
من دارم مجله را می خوانم، نمی دانم کجایش 
نه  مسئله،  فهم  تعبیر  به  است  اطلاع رسانی 
تقسیم بندی. کجایش تحلیلی است و تحلیل در 
این مجله چه معنایی می دهد. آیا به روایت فکری 
یک نفر تحلیل می گوییم، یا بر اساس یک روش 
منطقی می گوییم تحلیل؟ من این تفکیک را در 
مجله پیدا نکردم. از طرف دیگر، اطلاع رسانی 
هم چه چیزی را قرار است اطلاع رسانی کند؟ 

مجله  در  اطلاع رسانی  تنوع 
خیلی زیاد است. آیا قرار است 
فناوری را ارتباط بدهد به نظریه 
اسناد  است  قرار  آیا  عمل؟  و 
میانجی گری  با  را  بالادستی 
فناوری آموزشی ارتباط بدهد به 
کاربرد در مدرسه؟ این سؤال ها 
باقی  من  ذهن  در  همواره 

مانده اند.
آقــای علـــی اکبر پيرزاد، 

مدیر مدرسة علی اكبر طالبی 2 در دورة دوم 
ابتدایی، دكترای مدیریت آموزشی دانشگاه 

اصفهان با 10 سال سابقة كار:
»من بیشتر نگاهم این است که معلم باید 
بتواند واقعیت های کلاس های درس را خیلی 

راحت به شما ارتباط بدهد.«
پیرزاد سخنان آقای مزاری را نیز تأیید و چنین 
من  مخاطب،  تفکیک  بحث  »در  کرد:  کامل 

می گویم تفکیک مقطعی و جداسازی مطالب 
متناسب با همکاران ابتدایی از متوسطه هم اگر 
باشد خوب است؛ یا حداقل فصل بندی کنید: 
مثلًا فصل اول دورة ابتدایی، فصل دوم متوسطة 

اول و ... .«
ایشان نکات بعدی را هم چنین خلاصه کرد: 
»فاصله بگیریم از فضای نظریه پردازی. دیگر 
اینکه طراحی گرافیک و روی جلد مجله واقعاً 
ساده است و ربطی هم به فناوری ندارد. گاهی 
هم گویا نیست. نکتة بعدی هم تسهیل فضای 
مجازی است. پیشنهادم این است که گروه و 
کانالی در فضای مجازی ایجاد شود تا معلمان 

را به شما وصل کند.«
مدیریت  كارشناس ارشد  بوریایی،  خانم 
بر  تأکيد  با  آموزشی، هم  معاون  و  آموزشی 
تفکيک مجلات بر اساس دوره های تحصيلی، 

دقيقاً صحبت های همکارانش را تأیيد کرد:
»فکر می کنم آنچه را ما از مجلات رشد و 
به خصوص فناوری آموزشی می خواهیم، در این 

مجلات لااقل من نمی بینم.«
گوشزد  بوریایی  خانم  که  دیگری  نکات 
کرد، عبارت بود از: »عکس ها اصلًا کیفیت و 
جذابیتی را ندارند که من معلم حداقل از جلد 
آن خوشم بیاید تا شروع کنم به خواندن مجله.«
گروه های  همكار  انارستانی،  مریم  خانم 
تعداد  از  آماری  آموزشی 
در  مجله  متقاضيان  متفاوت 
تحصيلی  گوناگون  دوره های 

ارائه داد:   
مجلات  اشتراک  »تقاضای 
بالاترین  ما  منطقة  در  رشد 
رتبه را داشته است. ما در این 
دو سال، یک کمیتة نظارت و 
ارزیابی داشتیم. این کمیته در 
مجلاتی  محتوای  سال  طول 
بررسی  و  نقد  به  می خواندند  که همکاران  را 
می گذاشت. بعد برای همكاران مسابقه برگزار 

شد و بهترین ها هم تقدیرنامه دریافت کردند.«
خانم انارستانی محتوای مجله را خوب ارزیابی 
تأیید  اما پیشنهادی هم داشت: »ضمن  کرد، 
لازم  مجلات،  خصوص  در  همکاران  سخن 
است بگویم محتوا خوب است. ولی مسئله این 
است که همکاران ما دو دسته هستند؛ یا فعال 
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و خودجوش، یا همکارانی هستند که فقط برای 
دریافت حقوق آمده اند و معلمی شغلشان است و 
تمام. خب، همکاری که پژوهشگر و فعال است، 
خودجوش می رود دنبال مطالب تکمیلی. ولی 
معلمی که این انگیزه را ندارد، من باید به او 
انگیزه بدهم. در نهایت می خواهم بگویم بهتر 
است مجلات ما برای معلم جذاب باشند. بهتر 
است از صفحات اینستاگرامی هم استفاده کرد 
و مطالب مجله را به صورت فیلم در اینستاگرام 

گذاشت.«

خانــم عــرب سـالاری، كارشناس ارشد 
برنامه ریزی درسی دانشگاه تربيت دبير شهيد 
رجایی با 28 سال سابقة كار و آموزگار پایة 

پنجم، سخنش را با سؤالی شروع کرد: 
»چه کسانی می توانند مقاله و مطلب ارسال 
کنند و چطور؟ من خودم چند سال پیش به دو 
سه مجلة رشد مقاله دادم و حتی با دفتر مجله 
تماس تلفنی گرفتم. بعضی ها قول چاپ هم 

دادند، ولی در عمل هیچ اتفاقی نیفتاد.«
خانم قهرمانی، مدیر مدرسة هيئت امنایی 
فروغ حضرت خدیجه)س( با 26 سال سابقة 
كار، از حيـات طيبـه مـی گویـد و از ضرورت 
چرخش مجله به تبيين عرصه های چهارگانة 

برنامة درسی ملی: 
آموزشی  فناوری  مجلات  ما  مدرسة  »در 
همیشه تهیه می شود و من با اطمینان می گویم 
که حداقل بهره و استفاده از محتوایش گرفته 
می شود. بی انصافی است بگوییم هیچ کارایی 
از  اینکه  به  توجه  با  دارد.  چرا  ندارد،  مفیدی 
سال 90 به این طرف، اهداف سند تحول الزام 
اجرایی پیدا کرده است، اما در نگارش و تدوین 

مجلات اجرا نشده است. هرچند مجله با اهداف 
کلان تربیتی و آموزشی، با چارچوب ساحت های 
سند تحول بنیادین، هم سوست. برای مثال، در 
نگارش و تدوین این مجلات، دانش به مهارت، 
و درک و دریافت به کاربرد تبدیل می شود. این 
جریان به نوعی چرخش های تحول آفرین سند 
تحول بنیادین را به نمایش می گذارد و تقریباً 
اهداف هشت گانة نظام قبلی آموزش وپرورش 
را در قالب ساحت های شش گانة سند تحول 
بنیادین رقم می زند. با توجه به اینکه الان ما 
داریم در چارچوب اهداف سند تحول بنیادین 
چشم انداز 1404  افق  و  می کنیم  برنامه ریزی 
و دستیابی دانش آموزان را به مراتبی از حیات 
طیبه داریم، اولین حرف ما این است که در 
چهار محور خود، خدا، خلق و خلقت باید کار 
شود و این متأسفانه حتی به صورت پنهان هم 

در مطالب مجلات دیده نمی شود.«
خانم زهره وند به خاطر ضيـق وقـت کوتاه 

سخن گفت: 
» ما می خواهیم با توجه به فناوری 
در  مطالب  علمی ترین  و  بهترین  از 
کوتاه ترین زمان استفاده کنیم. وقتی 
زمان مان محدود است و علم و دانش 
نمی توانم  من  است،  وسیع  آنقدر 
سخنرانی  روش  از  فقط  دیگر 
استفاده کنم. نظر من این است که 
پیوست  به صورت  یک ضمیمه، 
شیوة نگارش مقالات چاپ شود. 

ما واقعاً همکاران فعالی داریم.«
خانم توکلـی هـم پيشنهادی داشت: »من 
سال ها به این فکر می کردم که ما در طرح های 
متعددی شرکت می کنیم، اما این طرح ها هیچ 
کجا بازخورد خوبی ندارد و هیچ کجا از طرح یک 
معلم موفق استفاده نمی شود. حالا شاید یکی از 
جاهایی که می توان از این طرح ها استفاده کرد، 
مجلة رشد فناوری آموزشی باشد! کاش می شد 
در این مجله قسمتی را به معلم های موفق و 
تجربه های موفق آن ها اختصاص دهیم و ما 
می توانستیم از آن به عنوان منبع استفاده کنیم!«

خانم مهدوی، كــارشناس ارشد تكنولوژی 
آموزشی، کمــی جزئی تر مجلـه را بررسی 
کــرد: »وقـتی مجـله را مـرور مـی کردم، دیدم 
بعضی مطالب به  صورت  تئوری مطرح شده اند 

که اصلًا کاربردی نیستند. من خودم به شخصه 
فصل اول را کنار گذاشتم، چون برایم جذابیت 
تیتر  بخوانم،  می خواستم  را  مقاله ای  نداشت. 
زده بود »مدیریت تصاویر کتاب های درسی«. 
دو پاراگراف اول مرا جذب نکرد و گذاشتمش 
کنار. اما می خواستم در این جلسه شرکت کنم 
و نمی توانستم دست خالی بیایم. شروع کردم 
به خواندن و دیدم مطالب خیلی خوب بود و 
نکات خوبی به من یاد داد؛ هرچند پاراگراف اول 
که باید مخاطب را جذب کند، اصلًا برای من 

جذابیت نداشت.
 نکتة دیگر اینکه، در كنار مقاله ها لینک هم 

بگذاریم.«
خانم شهلا کریمی زبان حال معلمان ابتدایی 
بود و با بيانی ساده عنوان کرد: »تقریباً اکثر 
همکارانی که اینجا صحبت کردند، همکاران 
دورة ابتدایی بودند و مشکلات این دوره را مطرح 
کردند. در حالی که این مجله ممکن است واقعاً 
برای دوره های بالاتر هم خیـلی 

مثمرثمر باشد. لطفاً ساده  باشید. من معلم سادة 
ابتدایی هستم و با کودکان سروکار دارم. زبان 
من پیچیده نیست. بسیار زبان ساده ای دارم. شما 
هم با من چنین باشید. زبان مجلة شما پیچیده 
است. آن زبان ساده را به کار ببرید تا معلمان 
موفق بشوند و به سمت مجلة شما بروند و از 

نوشته های خوب شما استفاده کنند.«
خانــم تقــوی، دانشـجوی دورة دكترای 
برنامه ریزی درسی هم سخنان همکارانش را 

تأیيد و کامل کرد: 
» 90 درصد مطالب مقاله است و آموزشی در 
آن وجود ندارد. به درد دبیرستان هم نمی خورد.  
 موضوع دیگر البته به همکاران خودم مربوط 
بخواهیم  همکاران  از  می توانیم  ما  که  است 
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به  را  آموزشی  فناوری  با  مرتبط  کانال های 
همکارانمان در فناوری آموزشی و مجلة فناوری 
آموزشی معرفی کنند تا در همان برنامة كاربردی 
که پیشنهاد دادیم، معرفی شود و دیگران نیز 

بتوانند از آن ها استفاده کنند.
 مورد آخر هم اینکه استفاده از علوم کشورهای 
دیگر منافاتی ندارد با پیشرفت، اما من اصلًا 
چیزی ندیدم و نمی دانیم چه فناوری هایی در 
کشورهای پیشرفته وجود داشته که ما هم آن 

را بشناسیم و از آن استفاده کنیم؟«
در نهایت و در پایان سخنان همکاران محترم 
آموزش و پرورش ناحیة 1 شهر ری، آقای  طوبا 
مورد هست.  کرد: »دو  نکته جمع بندی  دو  با 
مخالف  دوستان،  برخلاف  بنده،  اینکه  یکی 
مکتوب  رسانه های  هستم.  اپلیکیشن سازی 
باید داشته باشند؛ ولو  جایگاه خود را دارند و 
دوستان  از  خیلی  اینکه  دیگر  نکتة  مختصر. 
پژوهشگر منطقه می پرسند ما چطور مقاله یا 

مطلب مان را چاپ کنیم؟«
سردبیر مجله از حاضران و صحبت هایشان 
تشکر کرد و چون زمان محدود بود، تنها دربارة 
چند موضوع از موضوعات مطرح شده صحبت 
از اعضای دفتر مجله  از آن  البته پیش  کرد. 

خواست صحبت کنند.
خانم مهتدی ضمن تشکر از حاضران گفت: 
از نکاتی که تذکر دادید، خوشبختانه  »خیلی 
امسال قرار است اجرا شود. ولی بقیة پیشنهادها 
هم قطعاً جای فکر کردن و بررسی و برنامه ریزی 

دارد.«
خانم بابازاده ضمن ابراز خوشحالی از استقبال 

همکاران در جلسة بررسی مجله گفت:
 »چند نکته ای را کوتاه خدمتتان عرض کنم. 
اول از هر چیزی باید بگویم که مجلة ما یک 
خودش.  خاص  شرایط  با  است  دولتی  مجلة 

اینکه دوستان فرمودند مجله به شکل کاغذی 
نباشد و دیجیتال شود، اینها مواردی است که 
تصمیم آن با دفتر انتشارات و فناوری آموزشی 
است. وظیفة ما در دفتر مجله تولید محتواست 
قالب مجله ای که می بینید.  در  آن ها  و چاپ 
البته دوستان مستحضرند که محتوای مجله، در 
مدت کمتر از یک ماه بعد از انتشار کاغذی، به 
صورت فایل پی دی اف به صورت رایگان روی 
سایت قرار می گیرد. در مورد چگونگی ارسال 
مطالب هم هیچ محدودیتی وجود ندارد. نشانی 
ایمیل در مجله درج شده و تمام مطالب دریافتی 
داوری می شود. ترجیح دفتر مجله این است که 
نوشته های معلمان را تأیید و چاپ کند، چرا که 
باید به درد معلم بخورد. ولی متأسفانه برخی از  
مطالبی که به دستمان می رسند، کیفیت لازم را 
ندارند. به هر حال، ما در دفتر مجله منتظر مطالب 

شما عزیزان هستیم.«
دكتر واحدی قول داد نه به عنوان سردبیر 
مجله، بلکه به عنوان یک معلم فناوری آموزشی 
که در دانشگاه هم این دغدغه ها را دارد، به 
حد  تا  و  کند  فکر  همکاران  گفته های  تمام 
ایشان همچنین  کند.  منعکس  را  آن ها  توان 
به محدودیت های یک مجلة دولتی و سازمانی 
آن  سیاستگذاری  و  حاکمیتی  ملاحظات  و 
زیادی  رشد  »ما مجلات  گفت:  و  کرد  اشاره 
و  بزرگ سال  نوجوان،  داریم؛ مجلات کودک، 
تخصصی، که هر کدام مأموریتی دارند و تداخل 
موضوعی آن ها غیرحرفه ای است و باید مرزها 

را مراعات کنیم. 
دغدغه های شما در بحث نبود ارتباط یا کم 
بودن کانال های ارتباطی یا قدیمی بودن ایمیل و 
تلفن درست است. الان همه شکل های جدیدتر 
را می خواهند. البته سازمان سیاست هایی دارد، 
ولی تا آنجا که اطلاع دارم، دفتر انتشارات و 
فناوری آموزشی به دنبال طراحی یک فضای 

رسانه ای شبکه ای برای مجموعة خود است. 
 نکتة دیگر که مجلة ما را متمایز می کند، 
آموزشی  فناوری  است.  آموزشی  فناوری  خود 
در کشور ما و در آموزش وپرورش ما موضوعی 
محسوب  ثانویه  و  تزئینی  فانتزی،  حاشیه ای، 
می شود. فهم جامعه یا تعلیم وتربیت ما از فناوری 
آموزشی هنوز متعلق به 70 سال پیش و آن هم 
فهم ابزاری است. در حالی که کلمة فناوری 

به معنای کاربرد آخرین یافته های علم در عمل 
است. این خیلی فرق می کند با فناوری به معنای 

ابزار فناوری و فقط وسیله.
امروزه ما در کشور با معضلی مواجه هستیم 
که همه را هم مبتلا کرده است؛ از آدم معمولی 
نخواندن  معضل  آن  و  دانشگاه،  استاد  تا 
است. فضای مجازی آدم ها را پرتوقع، دارای 
شفاهی  و  سطحی  بسیار  زیاد،  دانایی  توهم 
ذاتی  ویژگی های  جزو  این  آورده است.  بار 
شبکه های اجتماعی و فضای مجازی است که 
آدم ها حوصلة خواندن طولانی مدت را ندارند. 
آدمی که طولانی نمی خواند هم عمیق نمی شود. 
البته در دنیا با این مشکل مواجهیم. خب ما در 
مجله هم نباید خیلی طولانی بنویسیم، ولی در 
عین حال ما نباید این اشتباه را تأیید کنیم. ما 

باید فرهنگ سازی کنیم؛ 
نکتة آخر. مـا آمـادة دریافــت محصـولات 
علمی شما در قالب هــای متــنوع علــمی 
پژوهشی و عـملیاتی کاربردی هستیم. مطالب 
ما قرار نیست صـرفاً کــاربردی بشـوند، چون 

مأموریتشان این نیست. 
جای  در  عمل  و  تئوری  بین  ناگزیریم  ما 
مناسبی قرار بگیریم تا نه دچار افراط شویم و 

نه تفریط.«
دكتر واحدی جمع بندی جلسه را چنین عنوان 

كرد:
جلسه  این  از  من  که  نکته ای  »اصلی ترین 
داشتم این است که مجلة رشد فناوری آموزشی 
باید کاربردی باشد. هر مطلبی که می نویسید، 
باید کاربرد داشته باشد. البته کاربرد فقط این 
نیست که این را به این وصل کنم و یک چیزی 
در بیاید. کاربرد نظری، کاربرد رفتاری، کاربرد 
شناختی، کاربرد عاطفی داریم و یک بخش هم 

کاربرد عملیاتی است.« 
آقای سردبیر حاضران در جلسه را سفیران 
خود خواند: »کانال های فعلی ارتباطی شما با ما 
هم فعلًا تلفن و ایمیل هستند. می توانید تماس 
بگیرید و ایمیل بفرستید. ما از مطالبتان نه تنها 
استقبال می کنیم، بلکه من شما را نمایندة 3000 
نفر در ناحیة 1 آموزش وپرورش شهرری می بینم. 

شما باید سفیران این جلسه باشید؛ ان شاالله.
از همکاران عزیزی که این جلسه را تشکیل 

دادند سپاسگزارم. تجربة فوق العاده ای بود.«


